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VII. Önkormányzati Szabadegyetem

Szakmai konferencia, konkrét eredmények 
bemutatásával

-

„Fontos elmondanunk, ami az elmúlt 
húsz évben folyamatosan elhangzott: 
függetlenül attól, hogy ki a pártelnök, 
és melyik az a párt, amelyik a magyar 
érdekképviseletet tudja biztosítani, miért 
tart folyamatosan kapcsolatot a magyar 
kormánnyal. Azon kívül, hogy a magyar 
kormánynak most már alaptörvényben 
rögzített kötelessége a határon túli nem-

helyzetek, amelyeknek megoldására a 
magyar kormányzat támogatása nélkül a 
mi közösségünk nem lenne képes. Hadd 
említsek két példát. Amikor 1996-ban a 

-
-

sorban az intézmények fenntartását tet-
ték lehetetlenné. Ez a szlovák kulturális 
rendszerben a mai napig így él tovább, 
és a magyar állam és kormányzat támo-
gatása nélkül ezen intézményrendszer 

vagy nagyrégiós intézményeknek (pe-
dagógusszövetség, színházak, kulturális 
egyesületek stb.) nincs alapjogon járó tá-
mogatása. A szlovákiai Kisebbségi Kul-
turális Alap (amely ugyan dicséretesen 
megnöveli a támogatások összegét) egy 
politikai marketing, amelynek megala-
pításakor ezt az alaptézist nem mondták 
el. A magyar kormányzattól a Felvidékre 

-

gatások összege harminc millió eurónak 

-
szeget, amit a szlovák kormány visszaad 



„a Felvidéken számos kiaknázat-
-

ben, mert 500 olyan település van, ahol 
15 százalékot meghaladja a magyar la-
kosság részaránya, mégis van 200 olyan 
település, ahol nincs magyar óvoda, s 
ami még fájdalmasabb, fel sem merült 

-
juk, hogy a Felvidék betöltse a magyar 
politikában azt a súlyt, amely létszám, 

alapján megilleti. Ebben a kérdésben a 

„Nyilván nem kell hangsú-

– a családon kívül – a magyar nyelvvel, 
az anyanyelven, a mesevilágon keresztül 

-
pések itt alakulnak ki. Hiszen az óvoda 

-

az, hogy növeljük a magyar kisiskolások 



tetteket. „Az elmúlt hetven évben ennyi 
segítséget még nem nyújthattunk a fel-
vidéki magyarságnak. Ez annak tudható 
be, hogy az elmúlt években rendkívüli 
mértékben javult a szlovák-magyar ál-
lamközi viszony, aminek fenntartásában 
továbbra is érdekeltek vagyunk, mert 
Pozsony ellenében soha nem lehetünk 



„Mára 
ezt elértük, Magyarországnak hála. A 
Baross Gábor Terv a hasonló magyar-
országi tervekhez kapcsolódik. Magyar-
országról nézve Szlovákia gazdasága 

-
ság viszont csak egy lábon áll. Nagyon 
nagy regionális eltérések vannak, ame-
lyek a magyarok által lakott térsége-

„Húsz-huszon-
öt év után meg kell állapítanunk, hogy 
gazdag régióból szegény régióvá vált a 

-
építése és az állami támogatások elosz-
tása is hozzájárult ehhez a gazdasági 
állapothoz. A vállalkozásfejlesztés és a 

-



-
nos kisebbségek jogai az Európai Uni-
óban és a határon túli magyar közössé-
gekben



Kövesdi Károly



A közösségnek kell meghatároznia, 
mit szeretne

Milyen helyzetben van a Kárpárt-me-
dencében a magyarság, milyen alap-

-

-
-

-
-

-
-
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Neszméri Tünde



Óvodaprogram segíti a felvidékieket





Neszméri Tünde



Körkép megyei választások után

%

Pozsony 602 436 23 888 3,97% 50 4 (8%) Pozsony (2), Szenci járás (3)

Nagyszombat 554 741 120 784 21,77% 40 14 (35%) Dunaszerdahely, Galánta

Nyitra 689 867 169 460 24,56% 54 16 (29,63%) Komárom, Léva, Nyitra, Érsekújvár, 
Párkány, Vágsellye 

Besztercebánya 660 563 67 596 10,23% 49 6 (12,24%)
Nagykürtös

Kassa 791 723 74 743 9,44% 57 9 (15,79%)

Trencsén 594 328 797 0,13% 47 0 -

Zsolna 688 851 553 0,08% 57 0 -

Eperjes 814 527 646 0,08% 62 0 -

Összesen 5 397036 458 467 8,5% 416 49 (11,78%)

1. térkép: Részvételi arány a megyei választásokon. Az országos arány 29,95% volt



2. térkép: Ellenzék kontra kormánypártok

Pozsony megye Juraj Droba 36 864 20,42%
Nagyszombat megye 48 584 42,90%
Trencsén megye Jaroslav Baška 62 807 49,98%
Nyitra megye 52 184 34,10%
Zsolna megye Erika Jurinová 82 034 43,67%
Besztercebánya megye Ján Lunter független 99 169 48,53%
Eperjes megye 72 366 40,36%
Kassa megye 59 599 37,80%





fórum, SZJK – szlovák ellenzéki koalíció)

3.térkép: Magyar képviselet: Az MKP és a Most-Híd a magyarok által lakott választókörzetekben



Szenci járás (13,8% magyar) – 2 MKP-
mandátum

– 8 MKP-mandátum

Komáromi járás (63,81% magyar): 6 

Nyitrai járás (5,70% magyar): nincs 

mandátum

mandátum

MKP mandátum

Losonci járás (23,16% magyar): 1 Most-

MKP mandátum. 

Kassa város (2,65% magyar): : nincs 

Kassa-környéki járás (9,93% magyar): 

Szlovákia választókörzeteiben:



2.ábra: A pártok és koalíciók közötti mandátumelosztás a megyék magyarok által lakott választókörzeteiben:





Kép és szöveg: Oriskó Norbert
Forrásanyagok: a statisztikai hivatal adatai



Kotleba búcsúztatásán a hangsúly
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2019 nyarára elkészülhet az új komáromi Duna-híd
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A CULTACROSS határokon 



Somogyi Gábor az új szálloda átadásakor 



B. Vida Júlia

nyéke is teljesen megújul 



A Gútai Malom az év határon túli magyar vállalkozása lett

vncs

-
iratot nyomtatott termékei csomagolására, amikor Szlovákiában ezt a legkevésbé tolerálták” 



Cheuthurthuc (1217 – 2017)











Kövesdi Károly



Alsóbodokon kialakulóban van a falusi turizmus

-

édesapámmal csináltuk, a tábla hátulján 
rajta van az aláírása is. 1998-ban egy 
falunapra készítettük el, apu aktívan dol-

templomtorony felújításán és szennyvíz-
tisztító hálózat kiépítésén is dolgozott” 

 „A sta-
tisztikai adatok szerint hatvan százalék 
a magyarok számaránya. Azért el szok-
tam mondani, hogy a lakosok kilencven 
százaléka tud magyarul. Szerencsére 

kevés az idegen. Kevés olyan személy 
költözik Alsóbodokra, akinek nincsen 

-

zöme nem alkalmazkodik, nekik nincs 
helyi identitásuk. Nem ismerik és ál-

talában nem is akarják megismerni a 
helyi közösség szokásait. Hogy konkrét 
példával éljek: ha körmenet van, nem 
várják meg, míg véget ér, végigmennek 
autóval, nem tisztelik a mi szokásain-
kat. Alsóbodokon vallásos nép él, itt a 



vasárnap szent nap, nem illik kaszál-
ni, ezt mindenkinek be kell tartania. 
De az idegenek - akiket helyi nyelven 
gyüttmenteknek hívunk – nem akarnak 
alkalmazkodni” 

„a legnagyobb részük nem is 
próbál alkalmazkodni. Két huszon-
két lakásos bérház van a településen, 

épült. Ezek szociális bérlakások, ame-
lyeknek nagyon rossz a struktúrájuk, 

-
tésrendszer. Mivel a falu tulajdonban 
vannak a lakások, ha valami elromlik, 
akkor nekünk kell cselekednünk. A fa-

lakhatást biztosítják az egész Zoboral-
ján”

akarta tölteni a lakásokat, hogy azok ne 
-

lyiek laknak ott. Az alsóbodokiak elég-
gé konzervatívak, így nagyon nehezen 
szánták rá magukat a családi házból 
való kiköltözésre, de harminc-harminc-
öt kérelem is van a lakásokra, sokan 
egy-két évet is várnak, hátha kapnak 
helyet, de ha valaki nem jelentkezik 
ki a bérlakásokból, akkor nem tudunk 
lakást biztosítani” 

„Azt el 
tudom képzelni, hogy sorházakat építe-
nénk, de ez hosszú távú terv” 

„Kilenc 
telket értékesítünk, egy négyzetméterért 
15 eurót kérünk. Az új telkeknél még 

ig az önkormányzat kiépíti azokat, a 
szennyvíztisztító hálózat már kiépült, 

-
tünk, akiknek van kapcsolata a telepü-
léssel, vagy a házastársak egyike helyi, 
vagy elszármazott család sarjai. A kép-

vehetik meg a telket ezen a területen. 
2019-re tehát elkészül az infrastruktú-
ra, két családi ház egyébként már épül 
az új soron.” 

„Mivel közel vagyunk Nyitrá-

egyaránt, beviszi a városba a gyereket, 

melyik gyermek hova jár iskolába, a 
falusi intézményt látogató gyermekeket 
nemcsak arról lehet megismerni, hogy 
fellépnek a községi rendezvényeken, ha-
nem arról is, hogy köszönnek az utcán. 
Ismerik az embert, a közösség tagjai. 
Sokan azok közül, akik Nyitrára járnak, 
még azt sem tudják, ki a helyi pap, el-

hiszen nem ott élnek, ott nem helyiek, 
ott falusiak, nincsen meg a közösségük” 

létszám emelkedjen. Az elmúlt három év 
kicsit produktívabb volt, ami a magyar 
gyerekeket illeti. Az idei évben pedig 
szintén született magyar gyermek. Ab-

-
ségek között van. Minden évben fennáll 
a veszélye, hogy bezárják a magyar 
iskolát, legalábbis minden évben fel-
röppennek ilyen hírek. Mi nem szándé-
kozzuk bezárni, és a többi polgármester 
is mindent megtesz, hogy fenntartsa az 



intézményét. Hozzáteszem még, hogy az 
alsóbodoki iskola jól felszerelt, minden 
teremben van interaktív tábla, laptop. 

-
ruáltuk az iskolát. Az épület ugyan nem 
új, de teljesen felújítottuk, minden elvá-
rásnak megfelel. A gyerekeknek a nap-
közit is biztosítjuk.” 

„Az óvo-
da tele van, szinte minden kérelemnek 
eleget tudunk tenni, kevés gyermeket 
utasítunk vissza. Négy pedagógus ta-
nít az óvodában, van egy kis- és egy 
nagycsoportunk. Az óvoda rekonstruk-
ciójára már háromszor nyújtottunk be 
pályázatot. Be kell vallanom, ez a leg-
öregebb, és a legrosszabb állapotban 

szóló felhívásra nem is adtuk be a pá-
lyázatot, hiszen nem tudjuk garantálni, 
hogy évek múlva is lesz igény az óvo-
dai helyekre. Mindenképpen szeret-
nénk 2018-ban felújítani az épületet. 

Erre ígéretet tettem a választóknak, de 
nemcsak ezért. Az óvodában alapoz-
zuk meg az új generációk nevelését. A 
felújítás egyébként kezdetét vette saját 
forrásból. Az ablakokat kicseréltük és 
új gázkazánt üzemeltünk be. A terve-
ink között szerepel az épület szigetelése 
és újravakolása is.”

tudják, hogy van Alsóbodok. Ha az em-

nevét, akkor a találatok legnagyobb 
része az iskolára utal, a másik legtöbb 
találat a Szent Kereszt Felmagasztalá-
sa Kápolnáról szól, és csak néhány szól 
magáról a faluról és néhány vállalko-
zóról”

támogattam Fehér Sándor kezdeménye-
zését. Az alapítók jelenleg Pogrányban 
élnek, de nagy öröm számunkra, hogy 
a múzeum éppen itt alakult meg. Édes-

a múzeumnak helyet ad a középisko-
lában. Polgármesterként azt állítom, 
hogy mindenre nyitottnak kell lenni, a 

meg kell ragadni, ezért is tartottam jó 
ötletnek a múzeumot. Ha nem lett vol-



na a középiskolában hely rá, megtalál-
tuk volna a módot akkor is arra, hogy 
Alsóbodokon nyíljon meg a múzeum. 
Gyakran látom, hogy jönnek a látoga-

tárlatot. Nemcsak Magyarországról, 

„Alsóbodok önkormányzata nemré-
giben az egyik volt lakótól ajándékba 
kapott egy régi épületet, amely valószí-

lakóháza. Fehér Sándorral konzultálok 
majd arról, hogy van-e egyáltalán ré-
gebbi ház a Zoboralján, ami még lakha-
tó. Eléggé rossz állapotban van az épü-
let, de fel szeretnénk újítani”

„Felújítás után lesz ott egy ágy, egy 
régi szekrény, a másik szobában egy 
asztal és egy vas lavór. Ez volt a ház 
eredeti berendezése, ez marad. Techni-
kailag ki kell támasztanunk a falakat. 
Az a célunk, hogy egy információs táb-
lát helyezünk az épület elé, amelyen le-
írjuk, hogy mikor épült a ház, és leírjuk 

nyitott a mindennapokban az épület. A 
ház felújítására pályáztunk, de sajnos 
nem jártunk sikerrel. A klasszikus érte-
lemben vett tájház kialakítása is a cél-

amely alkalmas lenne erre, ha nem is 
tudjuk megvásárolni, legalább hosszú 
távú bérletben gondolkozunk, hogy ki 
tudjunk alakítani egy tájházat. Nagyon 

tehát a berendezéssel nem lesz gond. 
Az is a célom ezzel, hogy a falu iden-

-
ják az emberek, tudatosítják, hogy így 

tudat, hogy hova is tartoznak. Azért is 

Alsóbodokon a falusi turizmus. Néhá-
nyan már megszólítottak, hogy árul-
nának sajtot, nyitnának egy kocsmát. 
Azzal az indokkal, hogy látják, milyen 
sokan járnak a faluba, mióta megépült 
a kápolna. Azt látom, hogy igény len-

van asztalos, aki tudna emléktárgyakat 
is készíteni, tehát a potenciál megvan. 

ki kell használni. Bízom benne, hogy el-
indul végre olyan szinten a falusi turiz-
mus, hogy munkahelyeket is teremteni 
tudnak a vállalkozóink, ezzel a pénz is 
itt marad”

„Még 2015-ben arra az 
elhatározásra jutottam, hogy mivel a 
honlapunk elavult, régi rendszerben 

-
gattam, 2016-ban sikerült olyan cso-
magot kiválasztanom, ami a törvényi 

szép és érdekes is. Az új oldalon már 
dolgozunk, a háttérben már fut. A törvé-

amit a településnek meg kell jelentenie. 
December 20-ára tervezzük az elindítá-
sát, ez még nem lesz tökéletes, de lesz 
angol és magyar verziója is. Mindent le 
kell fordítanunk magyarra és angolra 
is. Ez persze dupla munka és pénz, de 
nem szeretnénk elnagyolni, a google-
rendszerrel fordíttatni, mint néhány 
esetben tapasztaltuk. Egyébként min-
den kiadványunk, rendeletünk, és min-
den információ megjelenik magyarul is. 

utána magyarul, de mindenkit megtisz-
telünk, hogy a saját nyelvén kommuni-

volt ott egy olyan lakó, aki nem tudott 
magyarul, de így minden kétszer any-
nyi ideig tart. Sokan kritizálták, hogy 
megértették volna szlovákul is, de úgy 

rá”

az is tönkrement. Nem kaptak támoga-
tást, nemcsak anyagit, erkölcsit sem. 

-

-
-

gi élet, az emberek nem jártak el közös 
programokra. Bezárultak a kiskapuk, 
a szomszédok közötti kapuk berozs-

egész éves programot állítottunk ösz-
sze, mert az embereknek szükségük van 
kultúrára.” 

„Az a célom, hogy az 
alsóbodokiak kívánságát teljesítsem, a 



„Az egyetlen be-
-

vezeték- és a szennyvízvezeték-hálózat 
a falu tulajdonát képezi. Tisztítóállo-

-
ben sikerült kollaudálni. Beindítottunk 
egy komposztáló projektet. Ez egy 560 
ezer eurós projekt volt, gépekkel, épí-

-
tett ki. Alsóbodokon a hulladékot az 

válogatjuk ki, és mi adjuk aztán azt le. 
-

tékonyabbá válhat. Abból indultam ki, 

telepünk, akkor azt teljesen be kell üze-
melni, ezért készült el a komposztáló. 

a parkosítást is sikerült megoldanunk. 
-

„A völgyhídról a vizet az 

-

tól az autókat el kellett vitetni, nehogy 
víz alá kerüljenek. A patak medre mély, 
két ága van, és az egész falun keresztül-
folyik. A hordaléktól ki kellett tisztítani 
a medret, ezeket a munkákat pályázati 

-
pülés árkait is tisztítjuk. A falu több ut-
cája alatti földek tulajdonjoga nem volt 

is ilyen volt, ezeket el kellett intézni, 
hogy fel tudjuk újítani. A mellékutcák 
tulajdonviszonyát is rendezni kellett. A 
községi hangosbemondó teljes cseréjét 
is elkezdtük, a hangszórók a villanyosz-
lopokra kerültek, a régi vasoszlopokat 
pedig elkezdtük likvidálni. Az a célunk, 
hogy minél kevesebb oszlop legyen a 
településen. Az illegális szemétlerakót 

-

A focipályát is elkezdtük felújítani. Jó 
-

zuk. Sok energiát fordítunk rá, de saját 
-

dik ligában játszik, nagyon jók. A csa-
patban alsóbodoki focisták játszanak. 
Most egy multifunkciós pálya megépí-
tésén dolgozunk. Egy olyan pálya ké-
szül, amilyen az országban még nincs 
egy faluban sem, összesen négy van az 
országban, de mindegyik magánkéz-

pálya a focipálya mellett épül. Labda-
játékra alkalmas lesz a pálya, ez azért 
fontos, mert több korosztály is focizik, 
és fontos, hogy legyen hol edzeniük a 
focistáknak”

„Zoboral-
ján nincs még egy falu, ahol a községé 

-

nem kell az egyháztól engedélyt kérni a 
felújításra. Másrészt - mivel ez a mi te-

felújítani. A templom maga az egyházé. 

alatt áll a templom, de fontos, hogy meg-
-

rek évfordulóra tervezünk egy falunapot, 
és bízunk benne, hogy akkorra megújul 
a templom. Kérünk majd támogatást 
a felújításra, de ha nem kapunk, akkor 
is elkezdjük a munkát.”

Kép és szöveg: Neszméri Tünde



Juhász Gyula Alapiskola – 
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